
 
 

 
 

 

 
 

Resum de premsa 
 

El 3r Congrés d’Economia i Empresa de Catalunya 
celebra la seva sessió final a Barcelona a la recerca 

d’un model econòmic eficient i equitatiu 
 

Experts del món de l’economia i de l’empresa com ara el president d’Abertis, el 
conseller delegat de Borges o la presidenta de GVC Gaesco han abordat les 
grans conclusions del 3r Congrés d’Economia i Empresa de Catalunya 
organitzat pel Col·legi d’Economistes de Catalunya amb l’objectiu de posar les 
bases d’un model econòmic més eficient i equitatiu. 
 
Barcelona, 17 de Maig de 2018.- Més de 600 professionals de l’economia i de 
l’empresa han assistit aquest matí a l’Auditori AXA de Barcelona a la sessió final a 
Barcelona del 3r Congrés d’Economia i Empresa de Catalunya organitzat pel Col·legi 
d’Economistes de Catalunya (CEC), el qual té com a lema “Cap a un model eficient i 
equitatiu” i com a objectiu debatre sobre què s’ha de fer per ser més competitius en el 
món i per ser més equitatius a casa nostra.  
 
El degà del Col·legi d’Economistes de Catalunya i president del Comitè Organitzador 
del Congrés Joan B. Casas ha inaugurat l’acte destacant “l’important nombre 
d’acadèmics, de professionals de l’empresa, d’economistes i d’experts en diverses 
branques tecnològiques i àrees de coneixement” i ha subratllat “la magnitud de la 
tasca que s’ha fet durant pràcticament un any i la importància i oportunitat de les 
aportacions i conclusions que se n’extreuen d’aquest treball”. Casas ha afirmat que 
“s’ha aconseguit l’objectiu que ens proposàvem quan vàrem impulsar des del Col·legi 
d’Economistes de Catalunya aquesta iniciativa, que no és altra que la de generar a la 
societat catalana un debat obert, rigorós i documentat sobre com afrontar els grans 
reptes econòmics, tecnològics, socials i medio-ambientals d’aquesta etapa de la nostra 
història” i ha afegit que “aquest enfocament entronca en la pròpia tradició del Col·legi 
quan l’any 1979 va organitzar el primer Congrés per tractar la nova etapa derivada de 
la transició política i el 1988 se’n va celebrar el segon amb la incorporació de l’estat 
espanyol al Mercat Comú com a teló de fons”.  
 
El degà del CEC també ha recordat que “en el curs d’aquest 3r Congrés s’han debatut 
185 ponències i hi han participat prop de 400 experts, repartits en 13 eixos de treball, 
que han abastat pràcticament tots els factors que incideixen en la nostra economia”. 
Casas ha afirmat que “tots som conscients de l’excepcionalitat del moment que vivim” i 
ha conclòs que “tots els processos de canvi comporten destrucció i creativitat i que el 
canvi econòmic actual marcat per la transformació digital tingui més creativitat que 
destrucció és responsabilitat de tots”.  
 
A continuació, la catedràtica de la Universitat Pompeu Fabra, directora de la Barcelona 
GSE i col·legiada de mèrit del CEC Teresa Garcia-Milà ha impartit la conferència 
“Catalunya en clau macroeconòmica en un entorn global”. Garcia-Milà ha destacat que 
“després de la crisi, la indústria i el sector serveis han recuperat creixements a partir 
del tercer trimestre de 2013 els quals, malgrat la persistent davallada en construcció, 
permeten recuperar increments de l’economia que han estat sòlids fins al present”. 
Garcia-Milà ha ressaltat que “tot i que hem recuperat els valors de PIB real d’abans de 
la crisi, no estem encara als nivells de PIB per càpita que havíem assolit en relació al 
conjunt dels països de la Unió Monetària i no podem oblidar que la taxa d’atur segueix 



 
 

 
 

 

al 12%, encara lluny del 6,5% d’abans de la crisi, i massa elevada per sentir-nos 
confortables”.  
 
La directora de la Barcelona GSE ha opinat que “l’ajust de l’economia catalana durant 
la crisi ha estat un procés de destrucció creativa” i ha afegit que “les exportacions han 
estat una de les claus de la recuperació, les quals s’han beneficiat del guany de 
competitivitat resultat de la devaluació interna i de la millora en la productivitat”. D’altra 
banda ha afirmat que “és el moment de consolidar el creixement intern amb millores 
salarials que vagin al compàs de les millores en productivitat per guanyar competitivitat 
en base a la recerca i la innovació”. Segons Garcia-Milà, “per fer-ho, Catalunya compta 
amb un sistema de recerca, transferència i innovació potent i en creixement”. 
 
La col·legiada de mèrit del CEC ha assegurat que “Catalunya ha sabut fer el que 
quinze anys endarrere semblava impossible: transferir la seva recerca puntera i portar-
la al mercat amb formes diverses” i “aquí és on està el futur de Catalunya”. En el món 
digital, Garcia-Milà ha remarcat que “Barcelona és clarament un hub de referència” 
sent la primera ciutat espanyola en start-ups de base digital -amb un 34% del total- i la 
cinquena a nivell europeu. També ha recalcat que “cal estar vigilants i no perdre 
oportunitats” posant d’exemple que “Barcelona ha estat designada per acollir 
l’Observatori 5G a Espanya”. Garcia-Milà ha conclòs que “tot això permetrà que 
Catalunya potenciï la seva base industrial, financera i de serveis, des del turisme fins 
als de tecnologia més avançada: un mix que li ha de permetre créixer en productivitat, 
guanyar mercats, crear ocupació i, en definitiva, crear valor per tots i avançar en 
eficiència i equitat”. 
 
Seguidament, el conseller delegat de Borges Josep Pont ha centrat la seva 
intervenció en parlar de “l’empresa com a procés continu d’adaptació” recalcant que 
“les empreses o anem endavant o simplement ens quedem pel camí perquè la vida no 
va de no caure, sinó de caure i aixecar-se ràpid” i ha assegurat que “els empresaris 
hem de donar missatges constructius i positius”. Pont ha repassat la història de la 
humanitat subratllant que “sempre s’ha anat endavant amb grans salts com 
l’agricultura, la industrialització o l’electrificació malgrat els múltiples obstacles com ara 
la primera guerra mundial, la gran depressió, l’11 de setembre als Estats Units o la 
gran crisi mundial del 2007”. A més, el conseller delegat de Borges ha afirmat que “el 
món actual s’enfronta a reptes que canviaran la manera de treballar, de relacionar-se, 
de pensar i en definitiva de viure, com sempre hem fet”. En aquest sentit ha apuntat 
com a principals reptes actuals “la digitalització, la connectivitat, el big data, la 
robotització, la intel·ligència artificial, l’internet de les coses i les xarxes socials”. Pont 
ha explicat els orígens de Borges i ha afirmat que “som promotors mundials de la 
qualitat i la cultura de l’alimentació mediterrània i ens regim pels valors de l’exemple, 
l’austeritat, l’esforç, la generositat, la humilitat i la fragilitat”.  
 
Paral·lelament, Pont ha ressaltat que “l’ètica ha d’estar per sobre tot, la família ha 
d’estar al servei de l’empresa i no a l’inrevés, s’ha de créixer amb sostenibilitat, apostar 
per la professionalitat i la meritocràcia, tenir present que mai no es regala res i que a 
casa no et porten res i que s’ha de saber gestionar el risc sense excuses”. Pont ha 
subratllat “la importància de tenir present l’impacte social de les empreses i que s’han 
de reinvertir beneficis a l’hora que es reparteixen dividends” i ha afegit que 
“internacionalitzar-se és una aposta a llarg termini”. Pont ha afirmat que “a Borges 
estem obsessionats per la qualitat i tenim molt present que la seguretat alimentària és 
molt important”.  
 
L’acte ha comptat amb una taula rodona moderada pel director del programa Valor 
Afegit de TV3 Albert Closas entre representants de diferents eixos: el president 
d’Abertis Salvador Alemany, l’assessor de Presidència de Siemens Gamesa 



 
 

 
 

 

Joaquim Coello, el degà de la Facultat d’Empresa i Comunicació de la Universitat de 
Vic – Universitat Central de Catalunya Xavier Ferràs, la directora general d’Anàlisi 
Econòmica de la Generalitat de Catalunya Natàlia Mas, el catedràtic emèrit de la 
Universitat Politècnica de Catalunya Francesc Solé Parellada i la presidenta de GVC 
Gaesco M. Àngels Vallvé. 
 
Natàlia Mas ha destacat que cal apostar per “més internacionalització, més 
productivitat i més indústria, així com per un mercat laboral que no generi treballadors 
pobres”. Mas ha defensat “millorar la situació financera de la Generalitat de Catalunya” 
i ha apuntat la necessitat “d’apostar per institucions eficients, professionals i 
inclusives”. 
 
Salvador Alemany ha afirmat que “la dimensió i la productivitat de les empreses 
interaccionen: les empreses més productives creixen més ràpid”. També ha destacat 
que “cal actuar sobre els factors comuns que tenen a veure amb la dimensió i la 
productivitat empresarial: la internacionalització, la innovació i la formació”. Alemany 
ha apuntat que “cal millorar la gestió empresarial, introduir la Responsabilitat Social 
Corporativa en el nucli del model de negoci i reforçar la interacció público-privada”.  
 
Francesc Solé-Parellada ha afirmat que “el fracàs escolar és encara massa important i 
condemna a un grup de població a no poder manifestar les seves capacitats i marca el 
nostre sistema productiu”. Solé-Parellada ha afegit que “l’adaptació a la demanda de 
professions és massa lenta” i ha opinat que “hi ha un problema d’encaix entre la 
formació, el capital humà i el treball”. 
 
Xavier Ferràs ha explicat que “hi ha una sèrie de tecnologies digitals disruptives que 
porten cap a un món d’abundància amb informació infinita pràcticament per a tothom i 
a cost zero”. Ferràs ha afegit que “la tecnologia ens porta a deixar enrere l’època 
productiva per passar a una nova època distributiva i a un possible tecno-feudalisme 
amb grans ideòlegs i uns pocs inversors”. En paral·lel ha recordat que “els territoris 
amb majors nivells d’innovació són els que tenen menors nivells d’atur”.  
 
Joaquim Coello ha afirmat que “el nombre d’administracions públiques és excessiva i 
massa complexa i que els criteris d’eficiència i sostenibilitat aconsellen organitzar 
l’administració pública en 2 nivells: la Generalitat de Catalunya i el món municipal”. A 
més ha assenyalat que “cal institucionalitzar la funció pública” i que “Catalunya 
necessita i aspira a un finançament que impliqui més autogestió tributària” i ha opinat 
que “el sistema tributari és massa complexa”.  
 
M. Àngels Vallvé ha recalcat que “l’ètica ha d’estar present a la societat, al professional 
de les finances i a les entitats financeres” i ha demanat que “l’educació financera sigui 
obligatòria al sistema educatiu”. D’altra banda ha apuntat que “la revolució digital i 
tecnològica és una oportunitat per al màrqueting digital i la gestió d’inversions”. 
Finalment ha destacat que “la veritable riquesa actual resideix en la informació de 
dades”.  
 
Seguidament, l’ex-degà del Col·legi d’Economistes de Catalunya i membre del Comitè 
Organitzador del Congrés Francesc Raventós ha donat a conèixer les conclusions del 
Congrés organitzades en 4 grans eixos. En primer lloc s’ha apuntat al “nou entorn 
global en canvi permanent” destacant que “en un marc d’híper incertesa s’ha d’estar 
atents per poder aprofitar les oportunitats que se’ns ofereixen”. A més s’aposta per 
“avançar en la unió fiscal i bancària europea i aconseguir que la unió econòmica i 
monetària tingui una sola veu en organismes multilaterals”.  
 



 
 

 
 

 

En segon lloc i en relació a les potencialitats econòmiques de Catalunya, Raventós ha 
subratllat que “l’economia ha de ser competitiva i sostenible social i ambientalment”. A 
més, ha comentat la necessitat d’avançar en “models de relacions laborals basades en 
la flexi seguretat” i fer que “la internacionalització segueixi jugant un paper clau en 
l’economia catalana”. Raventós ha explicat que els diversos autors del Congrés 
coincideixen que “cal construir un model basat en el valor afegit i impulsar polítiques 
de demanda que afavoreixin la recerca i la innovació buscant complir els objectius de 
dèficit europeus”. 
 
El tercer bloc de les conclusions s’ha centrat en els reptes de l’economia i la societat 
catalanes. L’ex-degà del CEC ha recalcat que “s’ha de fer compatible el creixement 
sostenible amb l’estat de benestar” i que “Catalunya necessitarà capacitat de govern i 
financera per fer-ho possible”. En aquest sentit ha apuntat que “les polítiques 
d’habitatge i de redistribució de la renda són claus” i ha afirmat que “és urgent prendre 
mesures per reduir la desigualtat”. 
 
I el quart bloc de conclusions aborda el “canvi tecnològic, digital i disruptiu que genera 
importants canvis sobre l’economia, el treball, l’empresa i la societat”. Raventós ha 
afirmat que “la robòtica, l’internet de les coses, les xarxes socials o les plataformes 
col·laboratives es configuren com la base tecnològica interconnectada d’una quarta 
revolució industrial que requerirà repensar el model empresarial i econòmic de 
Catalunya”. L’ex-degà del CEC ha afegit que “el gran repte és transformar el sistema 
d’innovació i recerca català per fer-lo més competitiu a nivell mundial”. Paral·lelament 
ha recalcat que “l’economia circular es planteja com l’estratègia a seguir a nivell 
europeu per fer front al canvi climàtic”. 
 
Francesc Raventós ha finalitzat la seva intervenció afirmant que “esperem que les 
grans conclusions del Congrés siguin útils per una Catalunya que entenem de progrés, 
oberta, europeista, socialment justa i que contempli el futur amb il·lusió i esperança”. 
 
Finalment el degà del CEC i president del Comitè Organitzador del Congrés Joan B. 
Casas ha fet la cloenda de l’acte admetent que “aquest any en què s’ha treballat en el 
3r Congrés d’Economia i Empresa de Catalunya ha estat un període políticament molt 
convuls”, però ha apuntat que “hi ha una societat que no oblida que s’ha de seguir 
endavant”. Casas ha afegit que “els punts de vista diferents i sovint antagònics que 
protagonitzen una ciència social com l’economia no han estat un problema per fer 
d’aquest congrés un èxit” i considera que “el nostre pot ser un exemple per d’altres 
instàncies a Catalunya”. 
 
El Col·legi d'Economistes de Catalunya, que compta amb més de 8.000 col·legiats i 
més de 2.000 societats i despatxos vinculats dedicats professionalment a les diferents 
vessants de l'economia i l'empresa, està considerat com una institució que, a través de 
l'organització d'activitats i serveis molt diversos, es configura com un centre de 
formació i reciclatge dels professionals i com un fòrum d'opinió obert a la societat en 
general. http://congres2018.coleconomistes.cat // http://coleconomistes.cat  
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